
صورت کامل منتشر شده بود.
براساس آیین نامه جدید، واردات خودرو به شرط اینکه مدل 
۲۰۱۹ به بالا باشــد و استانداردهای روز اروپا را داشته باشد آزاد 
اســت و اشخاص حقیقی داخل و خارج از کشور می توانند این 

خودروها را وارد کشور کنند.
همچنین در این آیین نامه آمده که ســن خودروها باید بین 
۳/۵ تــا ۵ ســال و اســتاندارد ایمنی و آلایندگــی آن منطبق با 
اســتانداردهای سازمان ملی اســتاندارد و حفظ محیط زیست 
کشــور باشــد. ورود خودروهای بــالای cc۲۵۰۰ و خودروهای 
فرمان دست راست ممنوع است، واردات در مناطق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی بلامانع شده و البته این واردات باید از 
کشورهای اتحادیه اروپا، ژاپن و کره جنوبی به جز آمریکا صورت 

بگیرد. هر فرد نیز تنها یک خودرو می تواند وارد کند.

نکته مهــم در این زمینه منابع مورد نیاز بــرای خرید خودرو 
اســت، که براســاس این آیین نامه، باید با رعایــت ضوابط ارزی 
بانــک مرکزی از محل ارز حاصل از صــادرات کالا و خدمات و یا 
ســرمایه گذاری خارجی با اولویت حمل و نقل عمومی و یا سایر 
منابــع مــورد تایید بانک مرکــزی از جمله منابع ارزی با منشــأ 
خارجی باشــد. این در حالی است که براساس نظر کارشناسان 
هر خودرو بین ۱۵ تا ۲۵هزار دلار ارزبری دارد که تامین آن کار را 

برای مردم و واردکننده دشوار کرده است.
مســئله دیگری که در این آیین نامه وجود دارد این است که 
باید کارگروهی از نهادهای گوناگون تشکیل شود که قرار است 
سقف مشخص کنند که چه تعداد خودرو وارد شود؛ این کارگروه 
عبارتند از وزارت صمت، وزارت اقتصاد، بانک مرکزی و سازمان 
برنامه و بودجه که قرار است سقف تعداد سالانه و همچنین ارزش 

حذف ارز ترجیحی برنج
رئیس سازمان برنامه و بودجه در مکاتبه با سرپرست 
ریاست جمهوری قیمت برنج هندی و ایرانی بعد از 
حذف ارز ترجیحی را پیش بینــی کرد. به گزارش 
مهر، داوود منظور، رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
طی مکاتبه ای با سرپرســت ریاســت جمهوری که 
رونوشــت آن به رئیــس دفتر رئیس جمهــور و وزیر 
جهاد کشــاورزی ارسال شده اســت، در خصوص 
وضعیت قیمت برنــج بعد از حــذف ارز ترجیحی 
۲۸۵۰۰ تومانی نوشته است، قیمت برنج وارداتی 
بعد از حــذف ارز ۲۸۵۰۰ تومانــی به قیمت برنج 
هندی در بازار آزاد خواهد رسید. همچنین حذف 
ارز ترجیحــی تأثیر زیــادی در تغییــر قیمت برنج 
داخلــی نخواهد داشــت. در انتهــای این مکاتبه 
آمده اســت حذف ارز ترجیحی واردات برنج عملًا 
نباید تأثیر چندانی بر افزایش قیمت بر بازار داخلی 

داشته باشد.

دستور قطع برق ادارات صادر شد
تأکیــد دولــت همــواره ایــن بــوده اســت که 
برنامه های مدیریت مصــرف باید از بخش های 
دولتی آغاز شــود؛ بر این اســاس شــرکت های 
توزیع موظف هســتند برق آن دسته از اداراتی 
را که نســبت به کاهش مصرف برق خود اقدام 
نمی کننــد، قطــع کنــد. بــه گزارش تســنیم، 
علی اکبر محرابیان، وزیــر نیرو گفت: همانطور 
که گزارش های ســازمان هواشناســی نشــان 
می دهــد، در دو هفته پیش رو شــاهد افزایش 
بی سابقه دما در سراســر کشور خواهیم بود که 
به دلیــل همزمانی ایــن افزایش دمــا در نقاط 
مختلف کشــور، تقاضای مصرف برق به شدت 
افزایــش می یابد. وزیر نیرو ادامه داد: اســتقرار 
گنبد حرارتی و افزایش شــدید دما تنها محدود 
به ایران نیســت و کل منطقه غرب آســیا با این 
شــرایط روبه رو است و گزارش ها نشان می دهد 
برخی کشــور های منطقــه خلیج فــارس که از 
زیرساخت های مناســبی نیز در حوزه برق رو به 
رو هستند به ناچار نســبت به اعمال خاموشی 

اقدام کرده اند.

زمین مسکن روستایی تامین شد
از ابتدای انقلاب تا ســال ۱۴۰۲ میزان ۸۰۰ هزار 
زمین برای مردم در روســتاها تامین شده بود اما 
اکنــون یک میلیون قطعه مســکن در یک ســال 
گذشــته تامین شــد. به گزارش فــارس، مهرداد 
بذرپاش، وزیر راه و شهرسازی با اشاره به عملکرد 
دولت ســیزدهم اظهار داشت: از ابتدای فعالیت 
بنده دو کلان پروژه نهضت ملی مسکن و ایران راه 
در دســتور کار بود و ما باید این طرح ها را به پیش 
می رفتیم. وزیر راه و شهرسازی گفت: دو دیدگاه در 
ارتباط مداخله دولت در مسئله مسکن وجود دارد 
که ما قائل به مداخله حداکثری بودیم. ما در سال 
۱۳۹۹ و سال ۱۴۰۰ مطابق آمار مرکز آمار و بانک 
مرکزی شاهد رشد منفی در بخش مسکن بودیم. 
او افزود: ما در ســال جاری به رشد ۷ درصدی در 
بخش مســکن رســیدیم که مؤید جهش ساخت 
و ســاز اســت. بذرپاش گفت: هم اکنون بیش از 
۲/6میلیون مسکن در مدل های مختلف در حال 

ساخت است. 
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 هفت خوان
  سواری های 
خارجی
 آئین نامه واردات خودروهای 
دست دوم، سنگ بزرگ تامین ارز را جلوی 
پای مصرف کننده گذاشته است

چهارشــنبه ای که گذشت ســخنگوی دولت پس از پایان یکی 
از آخرین جلســات هیئت دولت ســیزدهم با ایــن خبر به میان 
خبرنگاران آمد که آیین نامه واردات خودروی مدل ۲۰۱۹ به بالا 
برای همه ایرانیان تصویب شــده که به گفته او آخرین گام برای 

مقابله با انحصار در صنعت خودروسازی در کشور خواهد بود.
البته علــی بهادری جهرمی این را نگفت که در چهار ســال 
گذشته این برای بار چهارم است که آیین نامه خودروهای دست 
دوم ابلاغ می شود؛ این آیین نامه عملًا همان ماده ۱۱ آیین نامه 
ســاماندهی صنعت خودرو اســت که در خرداد سال ۱۴۰۲ به 

مدیران

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

 آیین نامه خودروهای دست دوم 
»خبردرمانی« دولت سیزدهم بود

مسیح فرزانه کارشناس صنعت خودرو:

مســیح فرزانه از کارشناســان صنعت خودرو اســت که آیین نامه خرید 
خودروهای دست دوم را تنها خبردرمانی و شوک درمانی از سوی دولت 
ســیزدهم می داند. او در گفت وگو با »هم میهن« این مســئله را مطرح 
می کنــد که چــرا در  ســال ۱۴۰۲ نزدیک به ۸ ونیــم میلیــارد دلار ارز به 
نیرومحرکه و قطعات تخصیص داده شد است. فرزانه می گوید اگر قرار 
به کمک به تنظیم گری بازار است، باید اولویت را بر خودروهای وارداتی 
نو قرار می دادند. او همچنین گفته آیین نامه خودروی وارداتی کار کرده 
ً هم وجود داشــت و اگر به آیین نامه چهار سال قبل  طرحی بود که قبلا
نگاه کنید فقط ســنگ هایی که جلوی پای خریدار گذاشته شده بیشتر 

شده است.

Ó تاثیر این آیین نامه بر بازار خودرو را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
در چنین زمانی که عملًا کمتر از ۱۰ روز تا پایان دولت سیزدهم باقی مانده است، 
صدور چنین آیین نامه ای باعث شــلوغی و همهمه در بازار بی نظم خودرو ایجاد 
می کند و مردم که سردرگم بودند که خودرو بخرند یا بفروشند، حالا باید به واردات 

خودرو نیز فکر کنند و گرفتاری جدیدی ایجاد شده است. 
وقتی به جزئیات این آیین نامه نگاه و حرف های مســئولان را موشکافی می کنم 
در نهایت به این می رســم که قرار نیست خروجی داشته باشد، حتی به نظر من 
یک بار روانی روی دوش دولت آقای پزشــکیان ایجاد می کند و عملًا برای دولت 
بعد مسئولیت ایجاد می کند آن هم طرحی که مصوبه مجلس بوده و در یک سال 

گذشته مسکوت مانده و عملًا روی میز مدیران خاک خورده است.
یکی از دلایلی که از دید من یک کد انحرافی است این بوده که همیشه عنوان 
می کردند که ارز وجود ندارد که از نظر من حرف اشــتباهی است و همیشه ارز 
وجود داشــته اســت. اگر دقت کنید در حوزه های دیگر در ســه سال اخیر ارز 
فراوان وجود داشته ولی برای واردات خودرو نه تنها در سه سال دولت سیزدهم 
بلکه در قبل از آن نیز واردات خودرو در سیاســت گذاری کلان دولت ها نقشی 
نداشته اســت. در دولت سیزدهم نیز هر وقت صحبتی از آن شد کد انحرافی 

داده می شــد که ارز نداریم، حال من این ســوال را می پرســم دوستانی که 
می گفتند در کشــور در این حوزه ها تشــنگی ارز وجــود دارد، 

چطور در  ســال ۱۴۰۲ نزدیک به ۸ ونیم میلیارد دلار ارز 
به نیرومحرکه و قطعات تخصیص داده شد که فقط 

۳ و نیم میلیارد دلار آن به مونتاژکاران چینی داده 
شد. پس اگر قرار بوده به تنظیم گری بازار کمک 
شــود باید اولویت را بر خودروهــای وارداتی نو 
قرار می دادند و سیاستگذار به راحتی در سال 

۱۴۰۲ می توانست روند واردات را تسریع کند.

اکنون در بهترین حالت به این رســیده ایم که وقتی یک خــودروی وارداتی مثل 
تویوتای کرولا ثبت نام می کنیم، اگر بتوان ثبت نام کرد و اگر نام ما دربیاید و تامین 
وجه کنیم، فاصله قیمت سامانه تا کف بازار نزدیک به یک میلیارد تومان است که 
نشان می دهد اینگونه واردات موفق نبوده و شکست خورده است چون وقتی به 
واردات کالای سرمایه ای اقدام می کنید هدف این است که آن را از قالب سرمایه ای 

خارج کنیم و آن را به کالای مصرفی تبدیل کنیم اما عملًا این اتفاق رخ نداد.
Ó این آیین نامه با مصوبات گذشته متفاوت است؟ 

به جز اینکه چرا این قانون در یک سال اخیر اجرایی نشده است، مسئله این است 
که در آیین نامه جدید که اعلام شــده و چند برگ آن در روزهای گذشته در فضای 
مجازی منتشر شده است، جزئیاتی دارد که منتشر نشده است و سوال این است 
که دلیل عدم انتشار آن چیست. جالب آنکه یک سال و دو ماه پیش این جزئیات 
منتشر شده است و از جمله مفاد مهم آن این است که در حوزه خودروهای وارداتی 
دســت دوم، قانونگذار محدودیت گذاشــته که بیش از ۲۰ هزار یورو نمی توانید 
خرید انجام دهید و یا در حوزه ماشــین های برقی ســقف آن ۴۰ هزار یورو است، 
البته بعید می دانم در آیین نامه جدید این موارد تغییری کرده باشــد و همه اینها 
عطف به ماسبق است، چون به نظر من اگر می خواستند آیین نامه جدید بدهند 
به اندازه یک ســال نوری طول می کشید تا قبلی را ادیت کنند.  نکته دیگر اینکه 
در آیین نامه از تعرفه صحبتی نمی شود درحالی که تعرفه ای که برای خودروهای۲ 
هزار تا ۲۵۰۰cc تعریف شده ۱۳۵ درصد است و آن هم حق ورودی خودرو است 
که در کنار آن باید عوارض شهرداری، راهور و گمرک و ۱۰ درصد 
مالیــات بر ارزش افــزوده، ۱۰ درصــد ارزش گمرکی، 
۵ درصــد ارزش فوب، عوارض پســماند، خودروی 
فرســوده و... پرداخت شود و از طرف دیگر هزینه 
گارانتــی وجود دارد و همچنیــن هزینه گارانتی 
سرجمع آن برای یک خودروی ۲۵۰۰cc نزدیک 
به ۱۷۰ درصد عوارض و مالیــات و ورودی به آن 
اضافه می شــود که در این شــرایط اقتصادی در 
بهترین حالت ممکن، من و شما که مصرف کننده 
هستیم چون خودرو را کالای سرمایه ای می بینیم آن 
را وارد کرده  که ســریع بفروشیم تا سود ببریم نه 
اینکه سوار آن شــویم و یک سود ۲۰ تا ۲۵ 

درصدی نیز به آن اضافه می کنیم.
Ó  تامیــن و منشــأ ارز یکــی دیگــر از 

چالش های این آیین نامه است؛ شما آن 
را چگونه می بینید؟ 

منشــأ تامین ارز یک ســنگ بسیار 

بزرگی است که وقتی آن را تحلیل کنیم به این می رسیم که یا از منشأ ارز خارجی 
که باید با تایید بانک مرکزی باشد صحبت می شود و یا برون سپاری ارزی که عملًا 
نمی توان از ارزهای داخلی استفاده کرد. می گفتند از ارزهای داخلی که افراد دارند 
استفاده می شود اما من می گویم وقتی قانونگذار خروج ارز از کشور بیش از ۵ هزار 
دلار را عملًا قاچاق محسوب می کند دقیقاً نقض قانون شده است و همین مردم را 
دچار سردرگمی خواهد کرد. تمام مواردی که در این آیین نامه گذاشته شده شبیه 
به این اســت که من شما را به شام دعوت کنم اما نیم ساعت قبل از آمدن شما از 
منزلم بیرون بــروم و چراغ ها را خاموش کنم. دولت می گوید خودرو وارد کنید اما 

آنقدر سنگ جلوی پای مردم گذاشته اند که عملًا خودرویی نمی توان وارد کرد.
نگاه کلان سیاســتگذاران در تمام ادوار گذشته تا امروز اینگونه نبوده که واردات 
خودرو به قصد تنظیم گری بازار در درازمدت باشد و من فکر می کنم در دولت آقای 
پزشکیان نیز این روند ادامه پیدا کند به این دلیل که وقتی یک جو خوش بینی بعد 
از انتخاب ایشــان رخ داد و توقعات و بار روانی ایجاد شــد که قرار است با توجه به 
صحبت هایی که در مناظره ها داشتند در صنعت خودرو و به ویژه واردات اتفاقاتی رخ 
دهد ولی من می گویم باید واقعیت را نگاه کرد و رئیس جمهور در کشور تنها رئیس 
قوه مجریه است و عملًا اجراکننده سیاست های قانونگذار و مجلس است و به جز 
این چارچوب ها که در سیاست های کلان اقتصادی تعریف شده، نمی تواند پیاده 
کند.  آیین نامه خودروی وارداتی کار کرده طرحی بود که قبلًا هم وجود داشت و در 
دولت های گوناگون آمده و هر بار سختگیرانه تر از قبل شده است، اگر به آیین نامه 
چهار سال قبل نگاه کنید گویی سنگ هایی که جلوی پای خریدار گذاشته شده 
بیشتر شده است. مورد دیگر اینکه در انتخابات گذشته ریاست جمهوری، قبل از 
انتخابات دولت ها سعی می کردند بازارهای سرمایه ای را با کمترین نوسان ممکن و 
ارز را با پایین ترین قیمت نسبت به تورم به صورت دستوری و مصنوعی کنترل کنند 
و تحویل دولت بعد بدهند، چون به هرحال در تاریخ و آمار کشور ثبت می شود. این 
طرح و شرایط زمانی رونمایی از این آیین نامه باز هم یک شوک مجدد قیمتی در 
بازار خودرو بود که بازار با رکود بیشتری به دولت بعد تحویل داده شود ولی واقعیت 
این است که در این وانفســای اقتصادی این طرح ها صرفاً به عنوان آرزوفروشی 
و مُســکن مقطعی استفاده می شود و من بعید می دانم دوامی داشته باشد. جدا 
از وارداتی که آقای فاطمی امین زمانی که وزیر صمت شــدند گفتند ما تا خرداد 
۱۴۰۲، دویست هزار دستگاه خودرو وارد می کنیم که آرزویی بیش نبود، اگر نگاه 
سیاســتگذار در دولت آقای پزشکیان به این سمت برود که واردات خودرو تقویت 
پیدا کند بهتر است وارداتی که از شهریور پارسال به صورت نیم بند است را حتی 
به صورت قطره چکانی ادامه دهد سالی ۱۰ تا ۱۵هزار دستگاه در دولت چهاردهم 
وارد شود. به عقیده من می توان امیدوار بود در درازمدت شاهد تنظیم گری در بازار 
باشــیم. البته اگر بخواهیم ایده آل نگاه کنیم از سال ۱۳۹۷ تا شهریور ۱۴۰۲ که 
واردات بسته بود، تعریف غیررسمی که نوشته شد این بود که ۱۰ درصد میزان تولید 
که در کشــور اتفاق می افتد برای واردات خودرو باشد اما صحبتی که امسال شد 
تولید ۱/۷ میلیون دستگاه بود که با توجه به شرایطی که داریم عدد غیرمنطقی 
است.  سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ گذشته اما سیاستگذار ۱۲ درصد به نسبت مشابه 
سال ۱۴۰۲از برنامه تولید خودروی داخلی عقب است. به نظر من پتانسیل واقعی 
تولید خودرو در کشور میانگین یک میلیون خودرو است که اگر ۱۰ درصد آن را در 
نظر بگیریم ۱۰۰ هزار دستگاه می شود و اگر 6 سالی که واردات خودرو متوقف بود 
و بازار عملًا تشنه 6۰۰ هزار خودرو وارداتی و کسری بوده است. به نظر من دولت 
می توانــد برای ارز واردات خودرو راه حل پیدا کند. عرض کردم که ۳ و نیم میلیارد 
دلار عدد کمی نبود که به خودروسازان چینی دادیم و عدم اقبالی هم که از طرف 
مــردم برای خودروهای چینی وجــود دارد. البته برخی می گویند پس چرا مردم 
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